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حکمت 303 

مردم، فرزندان دنیا هس��تند و كسى را 

نمى توان به س��بب محبت به مادرش 

سرزنش كرد.

معاون سيماي رسانه ملي:
 سال آينده 17سريال 

مربوط به ريشه هاي انقلاب و جمهوري اسلامي داريم
ميرباقري در پاسخ به »جوان«: در مقابل اسپانسرها ورزيده نبوديم

   محمدصادق عابديني
معـاون سـيمـاي رسـانه ملــي وعــده داد توليـد 
17 ســريال مـربـوط بـه ريشـه هـاي انقــلاب و 
جمـهـوري اسـلامـي در سـال 97 صـورت بگيـرد. 
نشست اعلام برنامه ها و سريال هاي نوروزي سیما در سال 97 
روز گذشته با حضور مرتضي میرباقري معاون سیماي رسانه ملي 
و همچنین مديران شبكه هاي تلويزيوني در مركز همايش هاي 
صدا و سیما برگزار شد. مرتضي میرباقري معاون سیما در ابتداي 
اين نشست با اشاره به ارائه گزارشي از برنامه هاي نوروز 97 بیان 
كرد: ما مثل هر سال برنامه ريزي داريم كه البته امسال قوي تر 
است، در همه ساختارها برنامه هايي نو تدارك ديده شده است. 
وي با اشاره به اتفاقاتي در سال 96 ادامه داد: برگزاري انتخابات 
انرژي زيادي از رسانه ملي گرفت تا مردم در انتخابات شركت 
كنند. برگزاري انتخابات در رس��انه ملي به گون��ه اي بود كه از 
هزينه هاي مرسوم جلوگیري شد و راديو و تلويزيون مهم ترين 
منبع براي مردم بود و انتخابات با شكوه برگزار شد. میرباقري 
اظهار كرد: مردم در ۲۲ بهمن نش��ان دادن��د پاي انقلاب خود 
ايستاده اند و رس��انه ملي نقش مهمي در اين حضور بزرگ ايفا 
كرد. در اربعین هم كه بزرگ ترين راهپیمايي بشريت است نقش 
رسانه ملي بي بديل بود، چه مناسبت هاي ملي و چه مناسبت هاي 
مذهبي به خوبي برگزار شد. وي گفت: كفه تولیدات ما بر كارهاي 
تأمیني چیرگي پیدا كرد كه در ساختارهاي مختلف اين اتفاق 
افتاد و مي توان گفت موتور برنامه هاي تولیدي كه تقريباً خاموش 
شده بود با شتاب خوبي پیش رفت. در عرصه كارهاي نمايشي 
مي توان گفت همه بزرگان سريال س��از امروز درگیر هس��تند. 
س��ريال هايي كه بیش از دو دهه متوقف بود با شتاب در حال 
حركت اس��ت. ما امروز در حوزه نمايشي سه باكس نمايشي را 
كه تعطیل بودند يا كارهاي تأمیني پخش مي كردند، وارد تولید 

كرده ايم و شبكه 5 و شبكه نسیم هم اضافه شده اند. 
معاون سیماي رسانه ملي ادامه داد: شهرك غزالي آنقدر درگیر 
است كه سريال ها براي كار در آنجا بايد نوبت بگیرند. زماني كه 
ما كار خود را شروع كرديم حدود هزارو۲00نفر از هنرمندان 
فعال بودند و الان مي توان گفت حدود 8 هزار هنرمند فعال 

هستند و امیدواريم در آينده اين عدد به ۱۲هزار نفر برسد. 
میرباقري تأكید كرد: سال آينده ۱7سريال مربوط به ريشه هاي 
انقلاب و جمهوري اسلامي روي آنتن مي بريم. ما تصمیم گرفتیم 
جشنواره هاي شبكه اي داشته باشیم و هر شبكه مسئولیت دارد 

يك جشنواره درباره نماز، مسجد، سلامت، مستند و طنز روي 
آنتن ببرد. وي افزود: در سال 97 تعداد 9 شبكه برنامه نوروزي 
داريم و 78 قسمت سريال تولیدي، ۲3۲ قسمت سريال تأمیني، 
۲74 فیلم س��ینمايي، 370 قس��مت مس��تند، 600 قسمت 
انیمیشن، 300 قسمت مسابقه، 456 قسمت برنامه تركیبي، 
90 قسمت برنامه گفت وگومحور، ۲09 قسمت برنامه معارفي و 
۱۱3 قسمت برنامه مرتبط با راهیان نور پخش مي شود. معاون 
سیماي رسانه ملي در پاسخ به س��ؤال »جوان« درباره حضور 
بي قاعده اسپانسرها در برنامه هاي تلويزيوني گفت: اوايل كار ما 
از ورزيدگي لازم براي رويارويي با اسپانسرها برخوردار نبوديم 
كه همین مسئله مشكلاتي را به همراه آورد اما اكنون و هرچه 
زمان مي گذرد بر آمادگي ما افزوده مي ش��ود. میرباقري گفت: 
اگر دولت بودجه مورد نظر صداوسیما را تأمین كند، ما تمايلي 
به استفاده از اسپانسر در برنامه ها نداريم. وي ادامه داد: در حال 
تدوين مقرراتي هس��تیم تا حضور اسپانس��رها در برنامه هاي 
تلويزيوني داراي چارچوب معیني ش��ود و مشكلاتي كه امروز 
شاهد آن هستیم، تكرار نشود. معاون س��یما با انتقاد از برخي 
مداخلات اسپانس��رها در برنامه هاي تلويزيوني، آن را ناشي از 
نداشتن تجربه سیما براي استفاده از اسپانسر عنوان كرد و گفت: 
تجربه امروزمان به مراتب بیش از گذشته شده است و اكنون بهتر 
مي توانیم در مقابل خواسته هاي اسپانسرهاي بايستیم. در اين 
نشست،محمد احساني مدير شبكه نسیم نیز درباره بازگشت 
برنامه »خندوانه« و حضور عروسك جناب خان در اين برنامه 
گفت: مذاكرات به پايان رس��یده و »جناب خان« به خندوانه 
بازخواهد گشت. شروع نشدن فیلمبرداري مجموعه هم به دلیل 
اين است كه س��وله اي كه خندوانه در آن تولید مي شد از اين 

برنامه گرفته شده و تا پیدا شدن محل جديد طول مي كشد.

    ايزد مهرآفرين
مهـدي حيدريان در نشسـت خبـري كه روز 
گذشته به مناسبت يك سـالگي صدارتش بر 
مسند سـينما ترتيب داده بود باز هم به سياق 
قبل سياسـت بازي با كلمـات را پيش گرفته 
و با توضيحات حاشيه ای سـعي در به حاشيه 
بردن اصل سؤالات خبرنگاران سينمايي دارد.

»تدوين برنامه جامع سینما« عبارت تازه رئیس 
سازمان سینمايي پس از »مديريت سیستمي« 
است؛ عبارتي كه هیچ جزئیاتي ندارد و ظاهراً قرار 
است مدتي اهالي سینما و رسانه را با آن سر كار 
بگذارد و در نهايت خروجي هم براي اين سینماي 
از دست رفته نداشته باشد. در اين نشست رئیس 
س��ازمان س��ینمايي با بیان اينكه برنامه  جامع 
سینما در اختیار رسانه ها قرار مي گیرد، تأكید 
كرد: اعتقادي به ملوك الطوايفي بودن س��ینما 
ندارم. او همچنین درباره  فیلم هاي توقیفي هم 

گفت: هیچ اثري قابل حبس نیست. 
   مالکيت مردم بر سينما

رئیس سازمان سینمايي درگذشت همايون شهنواز 
و لوون هفتوان را تسلیت گفت و بیان داشت: با وزير 
اقتصاد و رئیس سازمان بورس در بحث اقتصادي 
س��ینما توافق ش��ده تا براي س��ال آينده امكاني 
فراهم ش��ود و مردم در مالكیت سالن ها و فیلم ها 
مش��اركت كنند. در اين باره با قائ��م مقام وزارت 
تجارت نیز مذاكره ش��ده تا جايزه صادرات براي 
تولیدات سینمايي تهیه ش��ود و اين كار در بخش 
صادر شدن فیلم هاي سینمايي انجام خواهد شد. 
وي در بخش��ي ديگر گفت: صحبت هايي شده تا 
براي شهرهاي كم جمعیت بخش هاي خصوصي با 
حمايت دولت براي ساخت سالن سینمايي اقدام 
كنند، هرچند بخش سینماي سیار امسال فعال 
شد و در استان هاي مختلف به عنوان راهكار موقت 
فعالیت كرد. وي همچنین از اقدام براي تأسیس 
دفاتري از خانه سینما در شهرهاي ديگر خبر داد 
تا خانه سینما پوشش ملي داشته باشد و در مركز 
بودن آن عاملي براي مهاجرت به تهران هم نباشد. 

   تداركي براي پرداخت وام قرض الحسنه
حیدريان درب��اره بنیاد س��ینمايي فاراب��ي و نیز 
برنامه هاي سال آينده گفت: به دنبال تقويت مسیر 
براي پرداخت وام قرض الحس��نه هستیم تا در اين 
حوزه هم رقم بیشتري به تولید اختصاص يابد. در 
اين راس��تا 60 درصد بودجه حمايتي تولید فارابي 
به نیروهاي جوان و خلاق تعل��ق مي گیرد، ضمن 
اينكه س��عي مي كنیم س��ال آينده بازار خارجي را 
س��امان دهیم و چین، هند و كش��ورهاي منطقه 

در اولويت ماس��ت. رئیس سازمان س��ینمايي در 
بخش پاسخ به س��ؤالات كه بخشي از اظهاراتش با 
سیاس��تمداري و كلي گويي مطرح ش��د و حتي از 
س��وي برخي خبرنگاران هم عنوان شد كه پاسخ 
دقیق س��ؤال خود را نگرفتند، درباره تولید محتوا 
در سال آينده گفت: در اين راستا تولید مشترك با 
كشورهاي مشترك حوزه فرهنگي و نیز مسلمان در 
نظر داريم و امیدوارم بیش از آنچه تاكنون بوده سهم 
بیشتري داشته باشیم. با اين حال يكي از جدي ترين 
نقص هاي ما به موضوع تولی��د محتوا برمي گردد و 
شوراي تخصصي تشكیل ش��ده در فارابي ايده ها و 
سوژه ها را بررسي مي كند و فارابي در اين دو زمینه 
نقش ايفا مي كند و امیدوارم س��ال آينده خروجي 
خوبي داشته باش��د. حیدريان در پاسخ به سؤالي 
درب��اره تصمیم گیري هاي س��ازمان س��ینمايي و 
نقش علیرضا رضاداد بیان كرد: ايشان از دوستان و 
همكاران خوب من در صدا و سیما بوده كه با دعوت 
من به فارابي رفت و از همان زمان به طور حرفه اي 
در سینما حضور پیدا كرد. به دلیل بازنشسته بودن 
ايش��ان امكان حضور در موقعیتي رس��مي نبود و 
خواستم كه مشاور من باش��ند، به ويژه آنكه كارها 
در حوزه رياست س��ازمان خیلي زياد است، البته 
هر كدام از مديران پاسخگوي حوزه خودش است 
و از ديگران هم مش��ورت مي گیرند و نقش ايشان 
هم جز پروژه هاي موردي و مناس��بتي بیش از اين 
نیس��ت. او درباره ممیزي هاي چند باره فیلم ها تا 
شبكه نمايش خانگي هم بیان كرد: شوراي بازبیني 
مرجع نهايي صدور مجوز است. در جشنواره فجر به 
دلیل اينكه فاصله كوتاهي میان آماده شدن فیلم ها 
و نمايش آنها وجود داشت، گروهي باحضور يكي دو 
نفر از اعضاي اين شورا بازبیني مي كردند و امسال 
چون همه اعضا فیلم ها را ديده اند، نیازي نیست مگر 
اينكه فیلم را تغییر دهند، ضمن اينكه شايد واكنش 
و بازتاب خاصي يك فیلم داشته باشد، چون به هر 

حال  مجلس و جامعه انتظار دارند به روز باشیم. 
   رفتار احمد  نجفي را نپسنديدم 

رئیس سازمان سینمايي درباره  حاشیه هاي اخیر 

س��ینما و اعتراضات احمد نجفي و اينكه هم اين 
س��ینماگران اعتراض مي كنند و هم فیلمسازان 
ديگري كه موفق به اكران نمي شوند و اينكه چرا 
خانه سینما سكوت كرده است؟ گفت: من به طور 
كلي اين راه ها را نمي پسندم و ما به جاي اين كارها 

ضعف هاي خود را بايد برطرف كنیم. 
رئیس سازمان سینمايي درباره صندوق بیكاري 
راه اندازي شده در دوره مديريت ايوبي هم گفت: 
اين صندوق تشكیل نشده چون طبق قانون يك  
صندوق بیمه بیكاري مي توانیم داشته باشیم، لذا 
نمي شود از آن اس��تفاده كرد اما در خانه سینما 
پیگیري هايي انجام ش��د و ما در اين راستا آنها را 
كمك مي كنیم تا منابع پايدار تأمین ش��ود ولي 
مسئله مهم تأمین امنیت ش��غلي است و با ايجاد 
اين الزام كه اعضا بايد شماره صنفي داشته باشند، 
در اين راه حركت كرده ايم. حیدريان در پاسخ به 
س��ؤال خبرنگار »جوان« در خصوص اينكه چرا 
فقط فروش كم فیلم نجفي را مي بیند و توجهي به 
فروش نكردن فیلم هاي هنر و تجربه كه از امكانات 
دولتي استفاده مي كنند، نمى كند،گفت: اين گروه 
از نظر بنده براي سینمايي كه بايد از يك سو بعُد 
تجاري خود را حفظ كند و از سوي ديگر اگر مراقب 
نباشیم دست سینماي ما از فیلم هاي هنري خالي 
مي شود، ضروري است. براي »هنر و تجربه« سالن 
كم نشده است، اگر بناس��ت هنر و تجربه فعالیت 
كند بايد كام��ل فعالیت كن��د و الان هم دولتي 
نیست و ما حمايت مي كنیم، ضمن اينكه از سال 
آينده در تلاش هستیم براي اين سینماها پوشش 

گسترده تري در كشور داشته باشیم. 
   خروجي همجنس گرايانه هنر و تجربه

حیدريان در حال��ي عنوان مي كن��د فیلم احمد 
نجفي در يك س��انس تنها يك بلیت فروخته كه 
سرمايه گذار و  تهیه كننده اين فیلم كاملاً خصوصي 
اس��ت اما گروه دولتي هنر و تجربه در بس��یاري 
از س��الن ها با مش��كل نداش��تن مخاطب روبه رو 
اس��ت؛ گروهي كه تنها مبتني بر تبلیغات به كار 
خود ادامه مي دهد و ش��اخص ترين خروجي آن 
فیلمي است كه اخیراً در بخش همجنس گرايانه 
جشنواره برلین حاضر شد و با دست خالي بازگشت. 
حیدريان گفت: گروه هنر و تجربه با بودجه مستقل 
سالن هاي سینماي كشور را اشغال كرده و مبتني 
بر همین بودجه ها از نش��ريات، بولتن و امكانات 

وسیعي برخوردار است. 
   مذاكره برای نمايش فيلم ها 

حرف هاي حیدريان درب��اره بازارهاي منطقه اي 
و جهاني براي س��ینماي ايران يا اي��ن جمله كه 
»مذاكراتي با وزارت امور خارجه انجام شده است 
كه نتايج نهايي آن اعلام مي شود تا بتوانیم آثارمان 
را در كشورهاي ديگر به نمايش بگذاريم و از اين 
طريق، افتخارآفريني به نفع سینماي جمهوري 
اسلامي ايران داشته باش��یم« بیشتر به جوك و 
لطیفه شباهت دارد. ظاهراً آقاي حیدريان يادش 
رفته به عنوان تهیه كنن��ده فیلم دهها میلیاردي 
»محمد« چه كارنام��ه اي براي اك��ران آن اثر به 
يادگار گذاشته است. مذاكره با وزارت خارجه هم 
از آن حرف هاي خنده داري است كه مرغ پخته را 
هم به خنده وا مي دارد. درحالي كه وزارت ارشاد 
به عنوان متولي فرهن��گ در كار تقويت فرهنگ 
درمانده، قرار اس��ت وزارت فش��ل ام��ور خارجه 
احتمالاً براي پیدا ك��ردن ب��ازار فیلم هاي گروه 

ورشكسته هنر و تجربه به مدد گرفته شود.

شاعر پيشکسوت كشورمان معتقد است شعر انقلاب مفهومي 
كلي اسـت كه مي توان سـه ضلع اصلي ادبيات متناسب با 
مفهوم انقلاب، شعر عاشورايي و شعر دفاع مقدس را براي 
آن تصور كرد، به بياني ديگر شعر انقلاب، رسانه اي است كه 
فريادگر آرمان ها، شرايط و مسائل مربوط به انقلاب است. 
محمود اكرام��ي فر با ارائه تعريفي از ش��عر انق��لاب بیان كرد: 
شعر انقلاب يك مفهوم كلي اس��ت و مي توان از آن دو برداشت 
داشت؛ نخست ش��عري كه باعث شكل گیري انقلاب مي شود و 
دوم شعري كه از جانب انقلاب، بیانگر آرمان ها و اهداف انقلابي 
است. به گفته وي ش��عر انقلاب مي تواند هر دو برداشت را نیز 
شامل شود؛ هم ش��عري كه پیامدهاي انقلاب، ايدئولوژي ها و 
جهان بیني ها را وصف كند و در مرحله بعد انقلاب ها را توصیف 
و ارزش ها را براي افراد دروني كند. به عبارت ديگر شعر انقلاب، 
رسانه اي است كه فريادگر آرمان ها، شرايط و مسائل مربوط به 
انقلاب است. اكرامي فر با اشاره به تحولات شعر انقلاب همزمان با 
فراز و فرودهاي مفهوم انقلاب طي چهار دهه گذشته بیان كرد: 
شعر انقلاب همانند انقلاب در روند حدود 40 سال گذشته از عمر 
آن، دچار فراز و فرودهايي ش��ده و با مباحثي مثل جنگ، دفاع 
مقدس، ترور شخصیت ها و اشخاص رو به رو بوده است. مفهوم 
شعر انقلاب بسیار كلي است و در مواردي پسوند اسلامي كنار 
آن قرار مي گیرد، با مبحث ديني هم همراه مي شود. شعر انقلاب 
حتي با شعر عاشورايي كه جهت دهنده و چراغ راه است نیز پیوند 

دارد و به نوعي با ادبیات عاشورايي عجین شده است. 
وي با توصیف س��ه ضلع اصلي براي شعر انقلاب گفت: به بیاني 

ديگر شعر انقلاب سه ضلع اصلي دارد؛ يك ضلع ادبیات متناسب 
با انقلاب است. دوم ادبیات و ش��عر عاشورايي و سوم شعر دفاع 
مقدس. اين شاعر برجسته در پاس��خ به اينكه آيا شعر مقاومت 
را نیز مي توان از مصاديق شعر انقلاب دانست يا نه، عنوان كرد: 
اگرچه ادبیات مقاومت تا حدودي شكل گرفته اما به نظر مي رسد 
بیشتر در مرحله تولید اس��ت، در حالي كه صدها كتاب درباره 
دفاع مقدس، عاشورا و ادبیات اسلامي وجود دارد. بايد بگويم كه 
حتي درباره انقلاب به مفهوم ماهوي انقلاب هم در حوزه تبیین، 
تحلیل و نظريه پردازي چه در شعر و چه در داستان كم كار شده 
است و اين يكي از نقصان هاي اساسي در اين زمینه است. در واقع 

ادبیات انقلاب خود، مظلوم واقع شده است. 
برگزيدگان هفتمین جش��نواره بین المللي شعر انقلاب حوزه 
هنري به همت مؤسسه سپهر سوره هنر فروردين 97 همزمان با 
هفته هنر انقلاب معرفي مي شوند. اين جشنواره داراي سه بخش 

اصلي شعر نو، شعر كهن و پژوهش است.

به بهانه هفتمين جشنواره بين المللي شعر انقلاب

شعر انقلاب جهت دهنده و چراغ راه آينده است اسماعيل آذر:
نوروز در حرم امام رضا)ع( مشاعره رضوي داريم  

 مجري برنامه »مشاعره« 
با اشاره به ضبط اين برنامه 
بـراي ايام عيـد، از پخش 
ايـن مجموعـه در نـوروز 
97 بـا شـعرهايي درباره 
فرهنگ رضـوي خبر داد. 
اس��ماعیل آذر در گفت وگو 
با مهر درب��اره وي��ژه برنامه 

»مشاعره« كه ويژه نوروز 97 روي آنتن شبكه آموزش مي رود، گفت: در نوروز امسال 
مشاعره رضوي را داريم كه در صحن حرم امام رضا)ع( و با حمايت آستان قدس رضوي 
ضبط مي شود. وي با اشاره به اينكه اين مسابقه با نام و ياد امام رضا)ع( مزين خواهد شد، 
ادامه داد: سال ها پیش يك بار چنین مشاعره اي برگزار شد كه البته در استوديو بود و 
تفاوت بسیاري با مسابقه اي كه نوروز امسال مي خواهیم برگزار كنیم، دارد. اين مشاعره 
در خود صحن حرم مطهر امام رضا )ع( برگزار مي شود و به نوعي اين اقدام براي اولین بار 
است كه در برنامه »مشاعره« صورت مي گیرد. مجري »مشاعره« با اشاره به جزئیات 
ويژه برنامه نوروزي توضیح داد: در يكي از آيتم هاي برنامه، بچه هاي هفت تا ۱0 ساله 
غزل هاي رضوي مي خوانند و شركت كنندگان درباره امام رضا)ع( و مفاهیم مرتبط مثل 
حرم، كبوتر، هشتمین و... شعرخواني مي كنند. شركت كننده هاي اين مسابقه از بین 
بیش از هزار نفر انتخاب شدند و از سراسر ايران هستند. اين افراد شامل 40 نفر مي شوند 
و از میان آنها 3۲ نفر از مشاعره كنندگان اصلي برنامه هستند كه متون شعرهاي خود 

را براي برنامه ارسال كرده اند و به شعر رضوي مسلط هستند.

 رونمايي از جديدترين پوستر
»به وقت شام« در آستانه اكران نوروزي  
تازه تريـن پوسـتر فيلـم 
 سـينمايي »به وقت شـام«

بـه كارگردانـي ابراهيـم  
حاتمي كيا در آستانه اكران 
نـوروزي رونمايـي شـد. 

پوستر فیلم سینمايي »به وقت  
شام« براساس طرحي از خانه 
طراحان انقلاب اسلامي منتشر 
شد. هادي حجازي فر و بابك 
حمیديان بازيگران اصلي اين فیلم هستند و به همراه آنها، جمعي 
از بازيگران مطرح سوري و لبناني نیز در فیلم ايفاي نقش مي كنند. 
جديدترين اثر ابراهیم حاتمي كیا روايتي است از گروگانگیري دو 

خلبان ايراني توسط گروه تروريستي داعش درسوريه... 
به وقت ش��ام به كارگرداني ابراهیم حاتمي كیا و تهیه كنندگي 
محمد خزاعي، جديدترين محصول سازمان هنري رسانه اي اوج 
است كه در سي و ششمین جشنواره فیلم فجر به نمايش درآمد 
و موفق به نامزدي در هشت رشته و دريافت سیمرغ در سه رشته 

كارگرداني، موسیقي متن و صداگذاري شد. 
...........................................................................................................

جشنواره كتاب سال سبك زندگي 
برگزيدگانش را شناخت

در آيين اختتاميه اولين جشنواره كتاب سال سبك زندگي 
كه روز گذشته در دانشکده ادبيات دانشگاه تهران و باحضور 
حداد عادل رئيس فرهنگستان ادب فارسي، حجت الاسلام 
مهدوي كنـي رئيس دانشـگاه امام صـادق)ع( و جمعي از 
نويسندگان و مؤلفان در دانشکده ادبيات دانشگاه تهران 
برگزار شد از برگزيدگان اين جشنواره تقدير به عمل آمد. 
در بخش علوم اس��لامي با رويكرد نظري كتاب فروكاهش��ي 
سبك زندگي نوش��ته احمد پاكوكچیان برگزيده شد و كتاب 
دشمن شناسي فرهنگي نوشته دكترسیدمحمد علي زماني و 
اصغر اسلامي تنها شايس��ته تقدير قرار گرفت. در بخش گروه 
اس��لامي با رويكرد كاربردي كتاب اصول و مهارت هاي با هم 
بودن نوشته احمدرضا اخوت و الگوي اسلامي شادكامي نوشته 
عباس پس��نديده شايس��ته تقدير قرار گرفت. در بخش علوم 
انساني با رويكرد نظري كتاب سبك زندگي اسلامي در انديشه 
مقام معظم رهبري نوشته ابوالفضل احمدي شايسته تقدير قرار 
گرفت و كتاب شاخص هاي سبك زندگي اسلامي به نويسندگي 

جمعي از محققان و پژوهشگران حوزه علمیه برگزيده شد. 
در بخش علوم انساني با رويكرد كاربردي كتاب بررسي چگونگي 
كاربري دانش آموزان دبستان از ش��بكه اجتماعي تلفن همراه 
نوش��ته دكتر منطقي شايس��ته تقدير و كتاب تعلی��م و تربیت 
اقتصادي نوشته عادل پیغامي و مهدي طغیاني برگزيده شدند. 
در بخش كانديداهاي ترجمه اي آث��ار كتاب مفاهیم كلیدي در 
مطالعات اوقات فراغت نوشته محمدسعید بكائي و سنا چاوشیان 
مورد تقدير قرار گرفت و در بخش مؤسس��ات و مراكز پژوهشي 

مؤسسه دين و معنويت آل ياسین برگزيده جشنواره شدند.
...........................................................................................................

»رسم جهاد« به بازار كتاب رسيد
 كتـاب »رسـمِ جهـاد« روايت هايـي از تجربه هـاي كار 
جمعي در جهادسـازندگي به روايت حسـينعلي عظيمي 
از سـوي انتشـارات دفتـر مطالعـات جبهـه فرهنگـي 
انقـلاب در ۲00 صفحـه منتشـر و روانه بازار نشـر شـد. 

كتاب »رس��مِ جهاد« ۱۱ فصل دارد كه مهم ترين آنها تش��كیل 
س��اختار، رابطه با مردم، دولتي ش��دن جهاد، كمیته فرهنگي و 
جهادسازندگي در جنگ است. ساختار منطقه اي جهاد سازندگي، 
جهاد در اس��تان ها، ساختار ش��ورايي جهاد، رابطه جهاد با بقیه 
سازمان ها و اعتماد از ديگر س��رفصل هاي اين كتاب هستند. در 
بخشي از پیش گفتار اين كتاب كه به قلم محسن جعفري نگارش 
ش��ده اس��ت، اين چنین مي خوانیم: »خودمان هم هنوز دقیق 
نمي دانیم جهاد چگونه شكل گرفت، چگونه استمرار پیدا كرد و 
چگونه منحل شد، جهاد چه بود و چرا ما ديگر نمي توانیم نهادي 
كارآمد، مردمي و فراگیر نظیر آن را در كشور ايجاد كنیم. در عین 
حال متأسفانه تاكنون براي دانش��گاه و حوزه مطالعه اين نهاد يا 
ديگر نهادهاي برآمده از انقلاب اس��لامي، مهم نشده است. اين 
كتاب با اتكا به روش تجربه نگار و رجوع به خود جهادگران، مانند 
ديگر تلاش هاي معدودي كه در باب مطالعه جهادسازندگي انجام 

شده، به دنبال آن است كه اين نهاد انقلابي را بازشناسد.«

رئيس سازمان سينمايي در نشست خبري از تدوين برنامه جامع براي سينما گفت

روی خط كلي گويي !

صحبت هايي ش��ده تا براي شهرهاي 
كم جمعي��ت بخش ه��اي خصوصي با 
حمايت دولت براي ساخت سالن سينمايي 
اقدام كنند، هرچند بخش سينماي سيار 
امسال فعال شد و در استان هاي مختلف 
به عن��وان راه��كار موق��ت فعاليت كرد

فرزين ماندگار     اخبار كوتاه

يك عضو شوراي پروانه نمايش عنوان كرد

»به وقت شام« روايت درست حضور ايران در محور مقاومت است

عضو شوراي پروانه نمايش فيلم هاي سـينمايي مي گويد: »به 
وقت شـام« سـاخته ابراهيم حاتمي كيا مي تواند در سـينماي 
اسـتراتژيك قرار گيرد چراكـه اين فيلم هم روايت و تفسـير 
درستي از حضور ايران در سوريه مي دهد و هم اسطوره مي سازد. 
حسن خجس��ته معتقد اس��ت ايدئولوژي س��اخت فیلم و سريال 
)تلويزيون و س��ینما( بنابه دلايل��ي در تضاد و تع��ارض اجتماعي 
اس��ت، به همین دلیل نتیجه و فرآيندي كه در فیلم 90 دقیقه اي 
مي بینید، تلخكامي است. چند س��ال پیش در يك دانشگاه حاضر 
شدم كه دانشجوي خارجي داشت. استاد مي گفت ما براي يادگیري 
بهتر زبان، دانش��جويان را مجبور مي كنیم به سینما بروند، اما همه 
مي گويند وقتي از سینما خارج مي شويم ناراحت هستیم. به گفته اين 
كارشناس رسانه، امسال سینماي اجتماعي ما به جز يك يا دو مورد 
خاص مي توانیم بگويیم بهتر بود نه اينكه مسیر قبلي را طي نمي كند 
بلكه از درون تلخي ها، شیريني را به كام مخاطب مي رساند. پیش تر 
فیلم هاي اجتماعي يك تلخي دائم داش��ت، اما به نظرم س��ینماي 

اجتماعي ما تغییر مسیر درستي مي دهد و من اين را حس مي كنم كه 
اتفاق مباركي است، حتي همه فیلم هايي كه ديدم عموماً به جز چند 
مورد )البته با تسامح اگر بپذيريم( اسطوره هاي مثبت براي مخاطب 
مي ساخت اما اينكه شخصیت به اس��طوره تبديل نمي شود، دلیل 

ديگري دارد كه شرح چرايي آن در اين مجال نمي گنجد. 
وي درباره اكران نوروزي سینما مي گويد: به نظرم آثار خوبي ساخته 
شد از جمله »به وقت شام«. معتقدم ما نبايد بگذاريم موضوع داعش و 
سوريه و دلايل سیاسي و اجتماعي آن از تاريخ ايران حذف شود. اين 
موضوع براي ما مانند دفاع مقدس است. بايد روايت درستي از سوريه 
داشته باش��یم؛ روايتي واقعي و بدون توجه به روايت جريان جهاني 
در بخش خبري. حال بايد روايتگ��ري را تكمیل كنیم و مهم ترين و 
تأثیرگذارترين موارد در اين حوزه كتاب و فیلم س��ینمايي است. به 
اين مهم بايد توجه داشته باشیم كه آثار تولید شده به گونه اي باشد تا 
بتواند با مخاطب بین الملل همراه شود. ساخت آثار در حوزه مقاومت، 
يك ضرورت است و بايد همچنان ادامه داشته باشد. اتفاقات سوريه، 
رويدادهاي ساده اي نیست كه آن را در حد يك جنگ معمولي در نظر 
بگیريم. به اعتقاد من، بقاي جمهوري اسلامي مبتني بر حضور در محور 
مقاومت و مبارزه در مرزهاي دوردست است و اين مهم قضیه كوچكي 
نیست. »به وقت شام« به يك معنا مي تواند در سینماي استراتژيك 
قرار گیرد چرا كه تفسیري درس��ت از حضور ايران در سوريه و محور 
مقاومت اس��ت. از طرف ديگر اين فیلم يك نوع اسطوره مي سازد كه 
داستان فیلم براي مخاطب باورپذير باشد. بايد يك همكاري نزديكي 
صورت بگیرد تا اثر به درستي ساخته شود. ما مي توانیم در اين عرصه، 

فیلم هاي سینمايي خوبي بسازيم و به مردم دنیا نشان دهیم.

    شعر


